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荀門弟子編撰〈儒效〉、〈大

略〉、〈仲尼〉方法探微
何志華
香港中文大學中文系

關於今傳《荀子》全書三十二篇，學者多認同部分篇章乃由

荀門弟子撰成，而非出自荀子本人親撰。雖然，這些篇章內容或可

能出自荀子口授而弟子筆錄，又或荀門弟子據他篇師說迻錄，比對

其中異同，或能窺探荀門弟子之思想，甚或荀子以外的儒家思想。

本文通過考查《荀子》各篇之間的互見內容，比對篇章之間的核心

旨意，考其異同，望能蒐集書證，論述荀門弟子如何闡釋、拓展荀

子思想，並通過荀門弟子對師說之詮釋，探討唐朝楊倞以來，後世

《荀子》註釋可能存在的誤解。本文總結荀門弟子編撰新篇的三種主

要方法，包括：（一）抄錄《荀子》他篇內容；（二）對已有《荀子》

篇章段落重新闡釋，甚或修訂師說；（三）合併不同篇章段落，重構

新篇。本文結合上述荀門弟子習用的編撰方法，進而溯源《荀子．

儒效篇》、〈大略篇〉及〈仲尼篇〉的撰作過程。讀者可以從中得見

《荀子》部分篇章，實能反映荀卿的主體思想，因而成為荀門弟子經

常引用的核心內容。
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Having previously uncovered several instances in Chinese history when 
planetary astrology significantly influenced events on the ground, the present 
essay takes a slightly different tack. Explored here are two instances when 
strikingly similar astral signs involving mystical revelations may or may not 
have had epochal repercussions. The first has to do with a planetary portent 
during the early Han 漢 dynasty that evokes the same or similar associations as 
previous epochal dynastic omens, but which was most inopportune given the 
political developments on the ground. The second has to do with the famous 
hierophany involving the “unicorn” or lin 麟 , the mystical creature that has 
captured the Chinese imagination for millennia. Concerning the lin, its origins 
and history are obscure, bordering on inaccessible. Nevertheless, an attempt 
is made to assemble the available evidence into a suggestive, if not quite 
definitive account of that iconic creature’s historical role.
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